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یادداشت

 هر روزه در سوگ

در گذشته های نه چندان دور، ناصحان و واعظان  �
به هــواداران و مخاطبان خود ســفارش می کردند 
حداقل هفته ای یک بار ســری به گورستان ها بزنید 
و سرنوشــت آدمیان خفته در گورهــا را مرور کنید 
تــا یادتان نــرود همــه زندگی تان را رهــا خواهید 
کرد و چــون رفتگان زیر خاک خواهیــد مرد. کرونا 
که آمــد، توصیه رفتن بــه آرامگاه مــردگان نیز از 
سلســله پندهای بزرگان معرفت خارج شده و دیگر 
ضرورتی برای ســفارش به آن وجود ندارد؛ زیرا هر 
روزه می بینیم و می شــنویم که ویروس خون آشــام 
کرونا، افراد زیادی را راهی آرامستان ها می کند و به 
ما هشــدار می دهد که رفتنی هســتید؛ یعنی دیر یا 
زود زرق و برق دنیا را رها می کنید و می میرید! مگر 
اینکه چــه کنید و چه نکنید. همین چهارشــنبه ای 
که گذشــت، خبر از دســت دادن دو نفر از دوستان 
صمیمی و بســیار خوبم را شنیدم که ناباورانه بود؛ 

دکتر نادر شریعتمداری و محمد اسفندیاری.
دکتر نادر شریعتمداری استاد متدین و بافراست 
دانشگاه علم و صنعت بود که من دوستی و رابطه 
۴۰ ساله با او داشتم. در سال ۶۰ بود که برای انجام 
یک مأموریت اداری به مرکز صدا وسیمای بندر عباس 
رفتم. در آن مرکز با یک جوان ۲۰ ساله رعنا برخورد 
کــردم که گفت مدیــر خبر رادیــو و تلویزیون اینجا 
هستم. از من پرسید همراه من می آیی به یک جلسه 
وحدت بین علمای شیعه و سنی منطقه برویم؟ او 
به نمایندگی از صدا و ســیما به آن جلسه می رفت 
و من هــم با علاقه همراهی اش کــردم. این جوان 
۲۰ ســاله مثل یک عاقله مرد ۴۰ ، ۵۰ ساله با علما و 
امامان جمعه ســنی و شیعه صحبت می کرد و در 
جواب انتظارات آنان از رادیو و تلویزون که انتظارات 
و توقعــات بالایی بود، ســخن می گفت و وظایف و 
محدودیت هــای این رســانه را چنان بر می شــمرد 
که مــن پیــش از آن در مدیریتم بر صداوســیمای 
مازنــدران، جرئــت و توان چنــان مواجهــه ای با 
علمای اســتان را نداشــتم! اعتقادات راســخ او به 
اســلام و انقلاب اسلامی ســتودنی بود. سال دوم 
دانشــگاهش را تمــام نکرده بود که بــه تعطیلی 
دانشــگاه ها برای انقلاب فرهنگــی برخورد کرد. او 
ایــن فرصت را برای همــکاری در رادیو و تلویزیون 
بندر عباس پسندیده بود. دوستی ما از همان جا آغاز 
شد. یک سال بعد من به شبکه اول رفتم و در گروه 
اجتماعی مســئولیت گرفتــم. او قبل از من به گروه 
اجتماعی رفته بود و بنابراین همکار مســتقیم بنده 
شــد. در آن گروه به اتفاق دو، سه نفر از دوستانش، 
برنامه ای تلویزیونی برای مجلس شــورای اسلامی 
می ساخت که هر هفته پخش می شد. نادر علاوه بر 
همکاری در تهیه برنامــه، مجری آن هم بود. پس 
از آن با بازگشــایی دانشــگاه ها به دانشگاه برگشت 
و در رشــته عمران ادامه تحصیــل داد. مدتی هم 
به کردســتان رفت و در زمینه آبادانی شهر سنندج 
با شــهرداری آن شــهر به عنوان قائم مقام شهردار 
همکاری کــرد. مدتی بعد دوباره بــه تهران آمد و 
در دانشــگاه مشغول تحصیل در مقطع کارشناسی 
ارشــد شــد. هم زمان با تحصیل، کار هم می کرد. با 
شــرکت متروی تهران قرارداد بست و دو ایستگاه و 
ساختمان دانشکده مترو را در تهران ساخت و آماده 
بهره برداری کرد. درخواســتش برای ادامه تحصیل 
در دانشــگاه اوتاوا پذیرفتــه و عازم کانادا شــد. با 
بازگشت به ایران و در شرایطی که دکترای مهندسی 
در رشــته ژئوتکنیک زیســت محیطی را داشت، به 
عضویــت هیئت علمی دانشــگاه علــم و صنعت 
در آمد و به تدریس و تحقیق پرداخت. او در ســال 
۸۰ به عنوان پژوهشگر نمونه دانشگاه انتخاب شد. 
مدتی هم عضو شــورای دانشگاه بود، اما همچنان 
با نوشــتن مقالات علمی در موضوعــات گوناگون 
رشته تحصیلی اش و ارائه آنها به مراکز تحقیقاتی 
و اجرائی، مقام علمی ارزنده ای را در حوزه عمران 
از آن خود کرد. در دوره دوم شــورای شــهر تهران 
بــا آبادگران جوان همراه شــد و بــا رأی بالا، یعنی 
پــس از چهره های شناخته شــده ای همچون دکتر 
عباس شــیبانی و مهندس مهدی چمران، نفر سوم 
شد. وی در شــورای شــهر تهران در کمیته برنامه 
و بودجــه، اداره امور حقوقــی و اقتصادی آن را بر 
عهده داشت. با پایان یافتن دوره چهار ساله شورای 
شــهر، برای اســتفاده از نظرات و طرح های او، وی 
را بــه دبیرخانه مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
دعوت کردند و او عضو گروه علمی کمیته شــورا ها 
و مدیریت محلی دبیرخانه شــد. شریعتمداری در 
ابتدا با محمود احمدی نژاد بــود، اما پس از مدتی 
به دلیــل عملکرد و رفتار احمدی نــژاد از او فاصله 
گرفــت؛ به  گونه ای که دعــوت احمدی نژاد را پس 
زد و از حضــور در دولت نهم خودداری کرد و برای 
همیشــه از این گونه مواضع اجرائی فاصله گرفت. 
اختلاف او با شــهرداری که خودشان منصوب کرده 
بودنــد، بی توجهی احمدی نژاد بــه نظرات دیگران 
و شایسته ســالاری بود. واقعیت این اســت که اگر 
احمدی نژاد به آرا و اندرز های دوســتانش، به ویژه 
آموزه های فــرد فرهیخته و فهمیــده ای همچون 
دکتر شریعتمداری توجه و عمل می کرد، در دوران 
ریاست جمهوری اش به آن وضع اسفبار و مضر به 
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ادامه از صفحه اول

نقیصه قانونی انتخاب شهردار
یعنی رشــته های تحصیلی مرتبط با شــهرداری 
کــه شــرایط لازم را بــرای تصدی پســت شــهردار 
دارند که اهم آنها عبارت اســت از: «عمران، ســازه، 
راه وترابری، محیط  زیســت، مالیه عمومی، مدیریت 
دولتی، اقتصاد شهری، مدیریت شهری» و چند رشته 
دیگر که عمدتا با رشــته مالی مرتبط هستند. تصریح 
و توجــه قانون گذار برای تصدی پســت شــهرداری 
و رشــته تحصیلی مرتبــط با آن حکایــت از معنی 
و مقصــود قانون گــذار در حصول بــه نتیجه برای 
شهروندان ازسوی شهردار اســت. شهرداری تهران 
خود به تنهایی بــه اذعان همه دلســوزان و ازمنظر 
قانون که از آن به عنوان یکی از مصادیق اشــخاص 
حقوق عمومی «دولت محلی» یاد می شــود، گستره 
دارد؛ بنابرایــن قانونا این کلان شــهر و اداره احســن 
آن با وجــود همه مشــکلات موجــود و محتمل و 
به عنــوان قلب قطب جهان اســلام و پایتخت ایران 
مطابق قانون و آیین نامه اجرائی شرایط احراز تصدی 
سمت شــهردار باید شهردار منتخب پارلمان محلی 
مانند دولت محلی آن که شــهردار شهر باشد، حتما 
سابقه مدیریتی همسان با شهری داشته باشد. در هر 
صورت با توجه به اینکه تشکیل دولت محلی، گامی 
به ســوی تحقق حقوق شــهروندی، تسهیل زندگی 
شــهری، تزیین تهــران به عنوان پایتخــت و الگوی 
دیگر شــهرها، انتخاب راهبرد تأمین مالی شهرداری 
می تواند نقشی سازنده در تحقق واقعی تمرکززدایی 
سیاســی- اداری، حرکت به ســمت توســعه پایدار 
شــهری با حفظ محیط زیســت و اداره بهینه فضای 
جغرافیایی که از مهم ترین دغدغه های شــهروندان 
حکومتی در دولت محلی شــهردار اســت، داشــته 
باشد که فی الحال با نقیصه قانونی انتخاب شهردار 
مواجه اســت، از ناحیه وزارت کشــور در مقام تأیید 
توجه و رفع شــود. صرف نظر از این همــه با عنایت 
به مســئولیت قانونی و قراردادی بیــن مردم موکل 
و نماینــده وکیل مجلس از باب مســئولیت آمین در 
قانون مفروض اســت، نمی دانم آیا استعفا و یا عزل 
و... چگونــه بین وکیــل و موکلین که چند ســال از 
داشتن نماینده جانشین در مجلس محروم می شوند، 
ممکن و قابل جمع اســت. ای کاش از خدمات دکتر 
زاکانی در مســائل هسته ای و پزشــکی و سلامت یا 
همــان خانه ملت اســتفاده می شــد. بدین گونه نه 
تحصیــلات عالیه پزشــکی نام بــرده از منظر قانون 
مدنی در حکم تلف تلقی می شد و نه تجربه تقنینی 

مشارالیه. عزت پایدار.

 برای ســال ها املاک شــهرداری به ســادگی واگذار 
می شــد. با یک درخواســت یا حتی بــدون نامه و 
به صورت شفاهی، ســاختمان یا مجموعه های بزرگ 
به افراد و ســازمان ها داده می شــد تا برای همیشه 
از آن استفاده کنند. هیچ فهرســتی از املاکی که در 
اختیار دیگران قرار گرفته بود، وجود نداشت. به نام 
ســاخت مسجد، حســینیه و حوزه علمیه؛ انجمن  ها 
و امــور خیریه و چندیــن عنوان دیگــر؛ زمین ها و 
شدند  داده  اشــخاصی  به  شهرداری  ساختمان های 
که آنهــا را به صورت محلی برای کســب وکار و امور 
تجاری درآوردند. تصور مدیرانی که دستور واگذاری 
املاک را می دادند، این بود کــه برای اهدای اموال 
شــهرداری به هر کسی و هر ســازمانی اختیار کامل 
دارند. تصور کسانی که این املاک را تصرف می کردند 
هم این بود که نباید بابت اســتفاده از آنها به جایی 
پاســخ بدهند؛ پس تــا جایی که ممکن بــود از آن 
بهره بــرداری می کردند. این تصور در ســال ۹۶ به 
پایان رسید؛ چون شورای پنجم تصمیم گرفت به این 
موضوع رسیدگی کند. املاکی را که ممکن است پس 
بگیرد و املاکی را که پس  دادنی نیســتند، به متصرف 
بفروشــد یا با دارایی های دیگر معاوضه کند. تا سال 
۹۹ بیشــتر از دوهزارو ۶۰۰ ملک پیدا شــد که بخشی 
از آنها به شهرداری برگشــت و نزدیک به ۶۰۰ ملک 
هنوز هم در تصرف کسانی است که باید بازپس گیری 
شــوند و البته اکثــر بهره برداران آنهــا از تخلیه آن 
خودداری می کنند. به گفته دبیر کمیســیون واگذاری 
و بازپس گیری املاک شهرداری تهران برخی مدیران 
ارشــد ارگان های امنیتی و نظامــی در این زمینه با 
شــهرداری همــکاری کردند تا وضعیــت املاک در 
اختیار زیرمجموعه  های آنها روشن شود. در این میان 
تعــدادی ملک هم کاربری موجــه و عمومی خود را 
داشــتند که شورای شــهر رأی به ادامه فعالیت آنها 
داد. با علی پیرحســین لو در این باره صحبت کردیم و 
او گفت که در اکثر موارد جناح های سیاســی مختلف 
هم در این زمینه همکاری داشــتند؛ زیرا آشفتگی به 
انــدازه ای بود که همه مایل بودند وضعیت روشــن 

شود.

 واگذاری بی حســاب املاک شهرداری از کجا  �
شروع شد؟

 تا ســال ۷۷ که شورای شــهر نداشتیم و امضای 
وزیر کشــور به عنوان نایب شــورا برای قانونی کردن 
این بخش کافی بود. البته گســتره واگذاری ها هنوز 
آن قدر نبود که مسئله ســاز باشد. از این سال به بعد 
شورای شهر  تهران تشکیل شد؛ اما تقریبا در هیچ یک 
از موارد واگذاری مصوبه شــورا گرفته نشد، بلکه در 
هیچ  یک از موارد نظارت جدی هم از سوی شهرداری 
انجام نشــد. موضــوع املاک یک بــرش کوچکی از 
نظام آغشــته بــه رانــت در توزیع منابع در کشــور 
اســت. این طور نیست که خیلی متفاوت با فضا های 
دیگری باشــد که شــما در حوزه های مختلف مالی 
مدیریتــی اقتصادی می بینید. صورت مســئله خیلی 
واضح اســت. اختیارات بدون نظارت منجر به فساد 
می شــود. در یک اختیار ظاهرا قانونی وجود داشت 
که شهرداری بتواند املاک و اراضی خود را برای یک 
دسته از کاربری ها عام المنفعه مشخص واگذار کند؛ 
اما با ضوابط مشــخص و تحت شرایط معین که در 
شورای شــهر تصویب می شــود. در عمل هیچ کدام 
از این شــروط رعایت نشــد. در بســیاری از حوزه ها 
این اختیار قانونی آن قدر با گشاده دســتی اســتفاده 
شــد که موارد مذهبی، فرهنگی، اجتماعی، خیریه و 
استفاده های شخصی وارد شدند و عملا شاهد حجم 
بزرگی از حیف و میل اموال و اراضی بودیم. سازوکار 
روشنی نبود و نظارتی هم نبود. حوزه مدیریتی شهر 
نزدیک ۱۴ ســال در دست یک مجموعه بود و وقتی 
که از دست آنها خارج شد، تازه روشن شد که چقدر 
بی نظمی و بی انضباطی باعث سو ءاستفاده های زیاد 
شــده است. من تصریح می کنم که در بسیاری از این 
موارد عمدی برای فساد نبود، اما وقتی که اختیارات 
بدون نظارت،  گســترده، بدون رویه روشن و مغایر با 
شــفافیت را به یک مجموعــه می دهیم، کاملا قابل 

پیش بینی است که باعث فساد می شود.
  بودجه شهرداری تا چند سال پیش حدود ۲۰  �

هــزار میلیارد تومان بود. در مقایســه با آن، این 
واگذاری ها چقدر ارزش اقتصادی داشتند؟

اگــر فــرض کنیم هزار ملک داشــته باشــیم که 
هرکدام ۲۰۰، ۳۰۰ متر مســاحت داشــته باشــند، با 
قیمت متوسط املاک شهر به صورت تخمینی چهار، 
پنج هزار میلیــارد تومان خواهد بود. البته وقتی من 
این عدد را گفتم، برخی از همکارانم اعتراض کردند 
که عدد را دست پایین حساب کردی و مجموعه این 
امــلاک قابل بازپس گیری تا ۲۰ هــزار میلیارد تومان 
هم ارزش دارند. حرف غلطی هم نیست، زیرا حدود 
۴۰، ۵۰ ملک بیشتر از هزار متر مربع مساحت دارند.

 قبلا از طرف شــورای چهارم و ســوم اقدامی  �
برای نظارت نشده بود؟

تا جایی که ما متوجه شــدیم از طرف شــورا های 
قبلــی کاری برای نظارت انجام نشــده بود، شــاید 
بخشــی به دلیل اینکــه اطلاعاتی وجود نداشــت و 
بخشــی به دلیل اینکه بعضی از افراد اطلاع داشتند؛ 
امــا عملا ذی نفع بودند یا دســت کم این را به عنوان 
یــک تخلف جــدی نمی گرفتنــد. شــاید هم حجم 
استفاده یا سوء اســتفاده حوزه های دیگر آ ن قدر زیاد 
بود کــه این تخلف چنــدان دیده نمی شــد. اگر این 
مــوارد خرد را بــا یکدیگر جمع کنیــد، می بینید که 
عملا رقم کمی نیســت و نزدیک به بودجه یک سال 

شــهرداری می شــود یا حداقل بخش هــای مهمی 
از بودجه شهرداری را پوشــش می دهد. باید توجه 
کرد که املاک دارایی سرمایه ای است و می دانید که 
در بعضی از شــهر های جهان، شهرداری ها از طریق 
اجــاره دادن املاک امــور خــود را می گذرانند. اینجا 
واگذاری ها به صــورت فروش یا تهاتر با تخفیف های 
زیاد انجــام می شــد و بعضی هم بــدون واگذاری 
مالکیت اما با واگذاری حق بهره برداری بدون قاعده 
و قانون انجــام می گرفت. آن قــدر حجم بی نظمی 
و اطلاعــات پراکنده، متفــرق و متناقض زیاد بود که 
صرف گرد آوری اطلاعات دو ســال و نیم طول کشید. 
در نهایت معدودی موارد در حدود صد ملک ازنظر 
شــهرداری واگــذاری موجــه و عام المنفعه تلقی 
شدند و می  توانستند به کار خود ادامه دهند و بیش 
از هزار ملــک هم باید پس گرفته شــوند که در این 
فاصله بخشی از این هزار ملک پس  گرفته شدند. در 
شــرایطی که هیچ دیتابیس یا سوابق و مستندسازی 
درســتی از اطلاعات وجود نداشت، این کار ها انجام 
شد. سازمان هایی مانند سازمان نوسازی و زیباسازی 
هم املاکــی را واگذار کرده بود که شــهرداری های 

مناطق از آن خبر نداشتند.
 از تصمیم گیــری برای رســیدگی بــه املاک  �

واگذار شــده تا شــروع مراحل اجرائی آن مدتی 
طول می کشــد. در این فاصله کسی اخطار نداد 
که این کار را شــروع نکنید؛ زیرا عواقب سیاسی 

خواهد داشت؟
از بالا و از بیرون نه. البته مقاومت های زیادی در 
پایین و بین خــود بهره برداران بود، اما اگر منظورتان 
نهادهــای بیرونی اســت، دســت کم اگر بــوده، من 
اطلاعی ندارم. مســئله این است که پرونده واگذاری 
املاک جزء سو ءاســتفاده های رده یک نبود که در آن 
حجم سو ءاســتفاده خیلی بالا باشــد؛ اما از یک نظر 
درجه یک بود و آن هم به لحاظ غیر قابل دفاع بودن. 
در بســیاری از موارد توجیهات مذهبــی، اعتقادی،  
فرهنگی، اجتماعــی و خیریــه و عام المنفعه ارائه 
می شــد. این نوع تمســک های آدم های اهل رانت و 
فســاد به ارزش هــای دینی یا اخلاقــی و اجتماعی، 
بیشــتر آدم را آزار می دهد و هر وجدان آگاه می داند 
کــه این نــوع سوء اســتفاده خیلــی بیشــتر از بالا و 
پایین شــدن قیمت زمین یا حتی کاسبی با مال مردم، 

افکار عمومی را جریحه  دار می کند.
در همین جــا لازم اســت تأکید کنم کــه اگر قرار 
بود از این موضوع اســتفاده سیاســی شــود، خیلی 
زودتر از اینها می توانســت انجام شود. مانند پرونده 
امــلاک نجومی که قبل از انتخابات ســال ۹۶ تبدیل 
به یک مســئله جدی سیاسی شد، اما به این موضوع 
واگذاری املاک خیلی نگاه سیاسی نشد. من به عنوان 
کســی که در ایــن پیگیری ها دخیل بــودم و خودم 
هم فعال سیاسی هســتم، از اینکه مسئله واگذاری 
املاک سیاسی نشد، خوشــحالم و معتقدم این یکی 
از عواملی بــود که کمک کرد کار به نتیجه برســد؛ 
چــون بی نظمی خیلی زیاد بود و مشــکل هم صرفا 
اغراض شخصی مدیرانی که سوءاستفاده می کردند 
یا اجازه سو ءاســتفاده می دادند، نبود. مشکل بیشتر 
نبودن رویه هــای قانونی و شــفاف نبودن فضا بود. 
در اکثر موارد، دســتور های کتبی صادر نشده و طی 
سلســله مراتب اداری اتفاق نیفتاده بود. در بسیاری 
موارد شخص شــهردار،  قائم مقام شهردار، معاونان 
شــهردار، شــهرداران مناطــق یا بعضــا مقام های 
پایین تر از آنها دستور شــفاهی برای واگذاری املاک 
داده بودند. این نشــان می دهد که روال قانونی دور 
زده می شــد. حتی می تــوان گفت که اساســا روال 
قانونی وجود نداشــت. تصور می کردند صرف اینکه 
شهرداری اختیار واگذاری املاک را دارد، به این معنا 
است که هر مقامی در هر گوشه شهرداری برای هر 
کاری می  توانــد هر ملکی را واگذار کند. نتیجه اینکه 
حسینیه ها و مساجد و فضاهای مذهبی وجود دارند 
که در اراضی شهرداری و توسط بودجه های متعلق 
به شهرداری ساخته  شده اند و فضا های تجاری دارند 
که کســی نمی داند چه شخصی از آنها سود می برد. 
حداکثر چیزی که می دانیم این اســت که یک عضو 
هیئت امنا دریافت کننده اجاره این واحد های تجاری 
است. اغلب ســازمان تبلیغات اسلامی، اداره اوقاف 
و امور مســاجد هم اطلاعی از ایــن موضوع ندارند 
یا دســت کم نظارتی بر فضای تجاری ندارند. شــاید 
هــم بگویند که نظارت داریم؛ اما چیزی که برای من 
مشخص شده، این است که در نوع این موارد، اختیار 
تام در دســت یکی از اعضای هیئت امنای مســجد 
یا حســینیه اســت و هیچ نظارتی روی اعداد و ارقام 

وجود ندارد. فقط موضوع فضا های مذهبی نیست. 
به نــام کار فرهنگی و به نام کار جهادی، رســیدگی 
به محرومان و اقشــار نیازمند انواع سو ءاســتفاده ها 
وجود داشت. بی قاعدگی و فساد یا رانت ناشی از آن 
محدود به یک حوزه نبــود و نظم دادن به آن خیلی 

سخت است.
 ارگان های امنیتی و نظامی یا نهاد های مشابه  �

در روشن شــدن وضعیــت املاک با شــهرداری 
همکاری کردند؟

وقتی ایــن پرونده در حال رســیدگی بود و اولین 
لایحه به شــورا رفته بود، صحبت از این شد که قوه  
قضائیــه هم املاکی از شــهرداری را در اختیار دارد. 
از طــرف قوه  قضائیــه نامه ای برای مــا آمد که اگر 
ملکی وجــود دارد، اعلام کنید؛ یعنــی اطلاع کامل 
نداشــتند که این املاک متعلق به شــهرداری است. 
بعدا که فهرســت اعلام شــد، برای قوه قضائیه هم 
واضح شــد که املاکــی برای ایجاد شــورا های حل 
اختــلاف یا مجتمع های قضائی از طرف شــهرداری 
داده شده اســت. درباره املاک ارگانی یا املاکی که 
در اختیار سپاه و بسیج بود، خود سپاه همکاری کرد 
و از بعضی از این واگذاری ها اطلاع نداشت. مثلا در 
سطح ناحیه یا منطقه ملکی در اختیار فرمانده بسیج 
ناحیه قرار گرفته بود و ســتاد از آن اطلاع نداشــت؛ 
چون تجمیع اطلاعات در ســپاه و بسیج و شهرداری 
صورت نگرفته بود. کاری که توانســتیم در یک سال 
اخیر انجام دهیم، این بود که اطلاعات موجود از دو 
سال گذشــته را نظم بدهیم. اطلاعاتی که از مناطق 
ارسال شده بود، ناقص بود و دوباره برای جمع کردن 
آنهــا اقدام کردیــم. به جــز مناطق، ســازمان ها و 
شرکت ها هم گاهی در گذشته واگذاری هایی داشتند. 
بعضی از املاک در ســنوات گذشته واگذار شده بود 
و شــهرداران مناطــق دیگر ســراغ آن نرفته بودند. 
البته باید توجه کنیم که این مشکل نامشخص بودن 
واگذاری املاک فقط مخصوص شــهرداری نیست. 
بنیاد مستضعفان و ستاد اجرائی فرمان امام (ره) هم 
این مشــکل را دارند. مخصوصا که آنجا شورایی هم 
وجود ندارد که نظارت کند. دیدیم که قبلا آقای فتاح 
رئیس کمیته امداد امــام خمینی (ره) درباره املاک 
صحبت کرده بود. هر جایی که از شمول نظارت های 
دولتی خارج باشــد، اختیارات قانونی بیشــتر منشــأ 
انحراف می شود. این تجربه برای خود من یک حسن 
داشت و آن هم اینکه شخصیت های متنفذ با وجود 
اختلاف نظر سیاسی با هم همکاری کردند. خود آنها 
هم از این همــه بی نظمی و بی قاعدگی آزرده بودند. 
یکی از آنها گفت که این کار در تاریخ بلدیه بی سابقه 
بود. هیچ وقت در شــهرداری کســی فکر نکرده بود 
این یک محل رسوخ فســاد است که اگر بسته شود، 
راه خیلی از فســاد های دیگر هم بســته می شــود. 
به طوری کــه الان از منظر مدیریتــی می توانم عرض 
کنم به لحاظ اصلاحات رویه  ای، کار تمام شده است. 
البته ممکن اســت باز هم کسی تخلف کند، ولی نه 
مخفیانه، بلکه پیش چشــم بقیه خواهد بود و نه به 

آن شکل بی قاعده ای که به ســرانجام تلخ مدیریت 
شهری دوره قبلی منتهی شود.

 مقاومــت جــدی در مقابل تخلیــه و تحویل  �
املاک وجود داشت؟

مقاومت های بیرونی تا حدی بود، ولی رســمی و 
ارگانی نبود. اتفاقــا نهاد های امنیتی و نظامی وقتی 
ابعاد کار را فهمیدند، بیشترین همکاری را داشتند. نه 
بــه این صورت که فورا ملک را تخلیه کنند اما قبول 
کردند که به صورت تهاتر حقوق شهر را بازگردانند. 
مثلا ســپاه شاید بیش از هزار میلیارد تومان املاک از 
شــهرداری در اختیار داشت که بخشی از آن از محل 
بودجه سال ۹۹ دولت و به صورت سه جانبه به ازای 
بدهی های شــهرداری تهاتر شــد. اما متأسفانه باید 
بگویم در این گونه موارد، کســانی که نوعا ارتباطی با 
مقامات یا افــراد بانفوذ دارند یا ادعای ارتباط دارند، 
بیشترین سو ءاستفاده گران هستند. به جرئت می توانم 
بگویم در برابــر چنین افراد و حلقه هایی که با انواع 
روش هــا و نمایش ها ســعی می کنند خودشــان را 
«وصل» نشان دهند، ما اگر یک ذره تردید می کردیم 
و ایستادگی نمی کردیم، ممکن بود کل پروژه متوقف 
شــود. کســانی که مقاومت می کردنــد، درآمد های 
میلیاردی از شهرداری در دست خود داشتند و دارند 

طبیعی است که راحت تن ندهند.
دو نوع مقاومت وجود داشت. آدم هایی که جزء 
تصرف کنندگان بودند و هســتند، اکثرا همدســتانی 
در بدنه شــهرداری داشــتند و دارند که کار از سوی 
آنها انجام شــده اســت. همه هم مقصــر نبودند؛ 
مثلا بعضی باید دســتور مقام بالاتر از خود را انجام 
می دادنــد. وقتی ســراغ تعیین تکلیــف می رفتیم، 
ناگهان می فهمیدیم اطلاعــات درز می کرد که روی 
چه ملکی دست گذاشتیم و واکنش ها نشان می داد 
ســرنخ درون بدنه شــهرداری اســت. جالب اینکه 
همکارانی که برای بازدید می رفتند، این اواخر بارها 
با این جمله روبه رو می شدند که این دوره شورا رو به 
اتمام اســت و خیلی خودتان را به زحمت نیندازید، 
چند ماه صبر کنید تا موضوع کنار برود. ولی این مدل 
مانع تراشی ها در کل حجم زیادی نبود و وقتی روشن 
شد اراده ما بر پس گرفتن و ساماندهی املاک است، 
عمده کســانی که در بدنه شهرداری صادق، سالم و 

دلسوز بودند، همکاری کردند.
 مواردی هم بود که واقعا اســتفاده عمومی و  �

عام المنفعه انجام می دادند؟
بلــه. ما همه اینها را تعییــن تکلیف کردیم؛ به 
ایــن معنا که می تواند ادامــه کار بدهد یا نه و اگر 
می تواند از شــورا مجوز فعالیت خواســتیم. برای 
بیشــتر از صد مــورد اجازه ادامه کار خواســتیم و 
در ۸۶ مورد شــورا مجوز صادر کــرد. بقیه موارد 
همــه بایــد پــس گرفته شــوند؛ چــه آنهایی که 
شهرداری درخواســت کرده و شورا مجوز نداده و 
چه آنهایی که شــهرداری اساسا مخالف فعالیت  
آنهاســت. متأســفانه هنوز تعداد املاکی که پس  
گرفته  نشــده اند خیلی زیاد اســت، ولی نتیجه این 
بررســی ها به صورت مدون وجود دارد. بخشی از 
اســامی ذی نفعان هم در آن وجود دارد. ما اولین 
گزارش و لایحه را در مهر ۹۹ به شــورا دادیم و در 
گزارش دوم که در بهمن  ۹۹ به شورا دادیم، پرونده 
همه آنچه که پیدا کرده بودیم، بســته شد. بعد از 
آن هم حدود صد ملک دیگر پیدا شد که در دوران 
گذشته شهرداری واگذار شــده است. از زمین ها و 
فضای  های ارزشــمند چند هــزار متری در مناطق 
یک و ۲۲ تا ساختمان های بزرگ و کوچک دیگر در 
کل شــهر به همین شکل واگذار شده است. بیشتر 
تخلفات منطقه ۲۲ و تــا حدی منطقه ۵ ازجنس 
واگذاری زمین اســت. شاید برایتان جالب باشد که 
بگویــم بعــد از اینکه فکر کردیم گــزارش تکمیل 
است و پرونده بســته شده، به طور اتفاقی در دو تا 
از صورت جلســه های سال های ۹۲ و ۹۳ فهرستی 

پیدا شد از املاکی که واگذار شده است. 
ادامه در صفحه ۹

ناگفته های دبیر کمیسیون واگذاری و بازپس گیری املاک شهرداری تهران

رگبار  و  رعد و برق در ۱۴  استانبرچیدن سفره رانت هزاران میلیاردی
ســازمان هواشناســی بــا صــدور هشــداری  �

نســبت به تداوم فعالیت ســامانه بارشــی در ۱۴ 
استان  کشــور و افزایش فعالیت بادهای ۱۲۰ روزه 
خبر داد. در هشــدار زرد رنگ سازمان هواشناسی 
آمده اســت: امروز وقوع رگبار بــاران و رعد و برق، 
وزش بــاد شــدید موقتــی و در مناطق مســتعد 
بارش تگــرگ در اســتان های آذربایجــان غربی، 
آذربایجان شــرقی، کردستان، لرســتان، کرمانشاه، 
چهارمحال و بختیــاری، کهگیلویه و بویراحمد، نوار 
غربی اصفهان، فارس، ارتفاعات مازندران و شمال 
و شــرق خوزســتان در نیمه شــمالی آذربایجان 
غربی، آذربایجان شــرقی، اردبیل، زنجان، همدان، 
نیمه شــمالی فارس، شــرق کردســتان، لرستان، 
جنوب غرب اصفهان، شرق کهگیلویه و بویراحمد، 
شــمال فارس، چهارمحال و بختیــاری و ارتفاعات 
مازنــدران  پیش بینی می شــود. همچنین فعالیت 
این سامانه روز دوشنبه (۱۸ مرداد) در آذربایجان 
شــرقی و نیمه شــمالی آذربایجــان غربی تداوم 
خواهــد یافت کــه در چنیــن شــرایطی احتمال 
جاری شدن رواناب در مســیل ها، احتمال برخورد 
صاعقه و بالا آمدن ناگهانی سطح آب رودخانه ها، 
احتمال آب گرفتگی موقت و محدود، وزش تند باد 

موقت و خیزش گردو خاک وجود دارد.

خبر

 مصطفى ایزدى


